
PROTOKÓŁ Nr XXXII/2013
z przebiegu XXXII Sesji Rady Gminy Jaraczewo

odbytej w dniu 24 października 2013 r. o godz. 10.00
w sali sesyjnej Urzędu Gminy Jaraczewo

W obradach uczestniczyli:

– radni Rady Gminy Jaraczewo - zg. z załączoną listą obecności
– Wójt Gminy - Dariusz Strugała
– zastępca Wójta Gminy - Stanisław Andrzejczak 
– Sekretarz Gminy - Olga Kaczmarek 
– Radca prawny - Marianna Frąckowiak
– kierownicy referatów i jednostek organizacyjnych - zg. z załączoną listą obecności
– Sołtysi gminy Jaraczewo - zg. z załączoną listą obecności
– radny powiatu - Teodor Grobelny
– dziennikarz GAZETY JAROCIŃSKIEJ - Piotr Ignasiak
– dzielnicowi  Komendy  Powiatowej  Policji  w  Jarocinie:  Robert  Nowakowski  i  Robert 

Matuszewski

Dyrektorzy placówek  oświatowych w osobach:

– Elżbieta Kasprzak - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Górze,
– Ewa Kardach  - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Noskowie,
– Karina Muszalska - Dyrektor Publicznego Przedszkola w Jaraczewie,
– Zbigniew Jarus - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Wojciechowie,
– Jarosław Podkówka - Dyrektor Zespołu szkół w Jaraczewie,
– Sławomir Podeszwa - Dyrektor Zespołu Szkół w Rusku

Proponowany porządek obrad:

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.
2. Przyjęcie protokołu z obrad XXXI Sesji Rady Gminy.
3. Sprawozdanie z realizacji uchwał podjętych na XXXI Sesji Rady Gminy.
4. Sprawozdanie z pracy Wójta w okresie międzysesyjnym.
5. Interpelacje i zapytania radnych.
6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 rok.
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Jaraczewo 

na lata 2013- 2022.
8. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego.
9. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  na  rok  2014  rocznego  programu  współpracy 

Gminy Jaraczewo z organizacjami pozarządowymi i podmiotami wymienionymi w art.  3 
ust.  3  ustawy  z  dnia  24  kwietnia  2003  roku  o  działalności  pożytku  publicznego  i  o 
wolontariacie.

10. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  woli  przystąpienia  do  opracowania  i  wdrażania  planu 
gospodarki  niskoemisyjnej  realizowanego  w  ramach  Priorytetu  IX  Infrastruktura 
energetyczna  przyjazna  środowisku  i  efektywność  energetyczna  –  działanie  9.3 
Termomodernizacja obiektów użyteczności publicznej (konkurs nr 2/POiŚ/9.3/2013).

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Gminnego Ośrodka Kultury w Jaraczewie.
12. Raport o stanie oświaty w Gminie Jaraczewo za rok szkolny 2012/2013.
13. Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych.
14. Informacje o pracy w organach  pozagminnych.



15. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.
16. Wolne głosy. 
17. Wnioski.
18. Zakończenie sesji.

1. Otwarcie.

Zgodnie  z  art.  32  ust.  1  Statutu  Gminy  Jaraczewo  obrady  XXXII  Sesji  Rady  Gminy 
Jaraczewo otworzył Przewodniczący Rady – Roman Skrzypczak.
Na podstawie listy obecności stwierdził, że na ustawowy stan 15 radnych w sesji uczestniczy 14 
radnych, co stanowi qworum wymagane do podejmowania prawomocnych uchwał.
Usprawiedliwił nieobecność na sesji radnego Mariana Grześkowiaka ( przebywa w  sanatorium).
Powitał obecnych na sali i rozpoczął obrady. 

Przed przystąpieniem do punktu 2 Przewodniczący Rady zwraca się z pytaniem- czy są 
uwagi proponowanego porządku obrad, który radni otrzymali z zawiadomieniem o sesji lub wnioski 
o zmianę porządku obrad? Do proponowanego porządku obrad radni nie wnieśli uwag, natomiast 
Wójt Gminy wystąpił  z wnioskiem o zmianę porządku obrad poprzez wprowadzenie 4 nowych 
punktów  (  po  punkcie  5  proponowanego  porządku  obrad)  dotyczących  podjęcia  uchwał 
podatkowych  i opłat, których projekty były omawiane na posiedzeniach komisji rady  tj. 

    „6. Podjęcie uchwały w sprawie określenia stawek podatku od nieruchomości.
7. Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości podatku od środków transportowych.
8. Podjęcie uchwały w sprawie opłaty od posiadania psów.
9. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawek opłaty targowej na terenie gminy Jaraczewo.”

Przewodniczący Rady zgłoszony przez Wójta wniosek poddaje pod głosowanie. 
Na  ustawowy  stan  15  radnych  w  głosowaniu  udział  brało  14  radnych.  Wynik   głosowania 
przedstawia się następująco. 

– 14 radnych  głosowało „za” przyjęciem zgłoszonego przez Wójta wniosku
– 0 głosów „przeciwnych”
– 0 głosów „wstrzymujących”

Wniosek został przyjęty. 

Po wprowadzonych zmianach ciąg dalszy porządku obrad jest następujący:

2 .Przyjęcie protokołu z obrad XXXI Sesji Rady Gminy.
3. Sprawozdanie z realizacji uchwał podjętych na XXXI Sesji Rady Gminy.
4. Sprawozdanie z pracy Wójta w okresie międzysesyjnym.
5. Interpelacje i zapytania radnych.
6. Podjęcie uchwały w sprawie określenia stawek podatku od nieruchomości.
7.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od  środków 
transportowych.
8. Podjęcie uchwały w sprawie opłaty od posiadania psów.
9.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  ustalenia  stawek  opłaty  targowej  na  terenie  gminy 
Jaraczewo.
10.  Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 rok.
11.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy 
Jaraczewo na lata 2013- 2022.
12. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego.
13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia na rok 2014 rocznego programu współpracy 
Gminy Jaraczewo z organizacjami pozarządowymi i podmiotami wymienionymi w art.  3 



ust.  3  ustawy  z  dnia  24  kwietnia  2003  roku  o  działalności  pożytku  publicznego  i  o 
wolontariacie.
14.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  woli  przystąpienia  do  opracowania  i  wdrażania  planu 
gospodarki  niskoemisyjnej  realizowanego  w  ramach  Priorytetu  IX  Infrastruktura 
energetyczna  przyjazna  środowisku  i  efektywność  energetyczna  –  działanie  9.3 
Termomodernizacja obiektów użyteczności publicznej (konkurs nr 2/POiŚ/9.3/2013).
15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Gminnego Ośrodka Kultury w Jaraczewie.
16. Raport o stanie oświaty w Gminie Jaraczewo za rok szkolny 2012/2013.
17. Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych.
18. Informacje o pracy w organach  pozagminnych.
19. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.
20. Wolne głosy.
21. Wnioski.
22. Zakończenie sesji.

2. Przyjęcie protokołu z obrad XXXI Sesji Rady Gminy.

Przewodniczący  Rady  zwraca  się  do  Sekretarza  Rady  o  wypowiedz  do  sporządzonego 
protokołu. 
Sekretarz Rady informuje, że po zapoznaniu się z protokołem z przebiegu XXXI Sesji Rady Gminy 
Jaraczewo odbytej w dniu 27 września 2013 r.  nie wnosi uwag. 
Radni również nie wnieśli uwag do sporządzonego protokołu z przebiegu XXXI sesji.
Rada przystępuje do głosowania nad przyjęciem protokołu z poprzedniej sesji. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że  „za” przyjęciem protokołu z przebiegu obrad 
XXXI sesji  (  bez czytania  )  głosowało  14 radnych obecnych na sesji.  Protokół  został  przyjęty 
jednogłośnie. 

3. Sprawozdanie z realizacji uchwał podjętych na XXXI Sesji Rady Gminy.

Na prośbę Przewodniczącego Rady sprawozdanie z realizacji uchwał  podjętych na XXXI 
Sesji w dniu 27 września 2013 r. składa zastępca Wójta – Stanisław Andrzejczak.
Ponieważ do przedstawionego sprawozdania, które stanowi załącznik do niniejszego protokołu nie 
zgłoszono żadnych uwag, Przewodniczący Rady uznał sprawozdanie za przyjęte. 

4. Sprawozdanie z pracy Wójta w okresie międzysesyjnmym.

Sprawozdanie stanowiące załącznik do niniejszego protokołu składa Wójt Gminy. 
Poza informacjami uwzględnionymi w sprawozdaniu stanowiącym załącznik do protokołu Wójt 
informuje, że w dniach 15 i 16 października w  Serocku   odbył się  Kongres Gmin Wiejskich w 
którym    uczestniczyli:  Minister  Rozwoju  Regionalnego  i   Wiceminister  Rolnictwa.  Na  tym 
kongresie padło jedno poważne stwierdzenie, że w PROW-ie na 2014 rok nie będzie środków jak w 
poprzednich latach dla gmin na kanalizację, na drogi i infrastrukturę. Są  dotacje  i  dopłaty dla 
rolników, modernizacja gospodarstw rolnych , zwiększone zostały środki kosztem gmin na dopłaty 
bezpośrednie  dla  rolnictwa  pomijając   to,  co  nas  boli  czyli  infrastrukturę  wiejską.  Ponadto 
uczestnicy Kongresu wyrazili zadowolenie, że rolnicy ( w  gminach takich jak nasza, która żyje z 
rolnictwa)  będą  mieli   te  dopłaty,  a  co  za  tym  idzie  –  stabilność  finansową  w  swoich 
gospodarstwach, a co za tym idzie również – podatki uchwalone przez gminę. Wójt zaznacza, że 
mieszkańcy gminy to nie tylko rolnicy, to również pozostała część, która jest związana również  z  
korzystania z podstawowych praw  struktury komunalnej. 
Dalej  informuje,  że  ma  się  to  znaleźć  w  funduszach  innych  czyli  to,  co  przygotowują 
marszałkowie,  również na poziomie tzw. środków krajowych ( to co dopłaci rząd) ale tam  nie ma 
puki co żadnej decyzji poza ogólnymi  twierdzeniami, że „pracujemy nad tematem”. 



 Wójt  informuje  również,  że  w  programach  WRPO   gdzie  pieniądze  są  transmitowane przez 
marszałka nie ma dróg,  ponieważ Unia Europejska w swoich zadaniach nie przyjęła możliwości 
budowania  dróg   lokalnych  (  poza  korytarzami   transgraniczymi  czy  korytarzami,  które  łączą 
regiony). 
Na ten moment wiemy, że drogi albo wywalczymy w PROW- ie  i dalej będziemy rozmawiać z 
Ministerstwem Rolnictwa, albo dróg nie będzie. Dlatego Związek Gmin Wiejskich będzie zabiegał 
o to, żeby zmieniły się  przepisy.  
Ponieważ  do  złożonego  sprawozdania  nie  zgłoszono  uwag  Przewodniczący  Rady  uznał 
sprawozdanie za przyjęte. 

5. Interpelacje i zapytania radnych.

Nie wpłynęła żadna interpelacja i nie było pytań. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie określenia stawek podatku od nieruchomości.

Przewodniczący  Rady  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały  omawiany  był  na 
posiedzeniach  komisji  rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji. 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że Komisja na posiedzeniu w dniu 21 października 2013 r. po szczegółowej analizie i udzielonych 
wyjaśnieniach przez Wójta i Skarbnika Gminy przychyliła się do proponowanych stawek podatku i 
przedłożony projekt tej uchwały został zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  informuje,  że  po  szczegółowej 
analizie  i  udzielonych  wyjaśnieniach  przez  zastępcę  Wójta  i  Skarbnika  Gminy,  Komisja  na 
posiedzeniu  w  dniu  22  października  br.  projekt  powyższej  uchwały  zaopiniowała  większością 
głosów pozytywnie. 
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  informuje,  że  po  szczegółowej  analizie  i  udzielonych 
wyjaśnieniach  przez  zastępcę  Wójta  Komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  22  października   br.  nie 
wniosła uwag do proponowanych stawek tego podatku. 
Rada przystępuje do głosowania nad projektem uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że „za” podjęciem powyższej uchwały głosowało 
14 radnych, 0 głosów „przeciwnych”, 0 głosów „wstrzymujących”. Uchwała Nr XXXII/195/2013 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

7. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od  środków 
transportowych.

Przewodniczący  rady  informuje,  że  projekt  tej  uchwały   był  również  omawiany  na 
posiedzeniach  komisji  rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji. 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że po szczegółowej analizie Komisja na posiedzeniu w dniu 21 października 2013 r. przedłożony 
projekt powyższej uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji  Oświaty,  Kultury i  Spraw Socjalnych informuje,  że  po  szczegółowej 
analizie  Komisja na posiedzeniu w dniu 22 października 2013 r. przychyliła się do proponowanych 
stawek tego podatku i przedłożony projekt uchwały został zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały  Komisja 
szczegółowo  przeanalizowała  na  posiedzeniu  w  dniu  22  października  br.  i  po  udzielonych 
wyjaśnieniach przez zastępcę Wójta nie wniosła uwag. 
Rada przystępuje do głosowania nad projektem powyższej uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że „za” podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, 



0  głosów  „przeciwnych”,  0  głosów  „wstrzymujących”.  Uchwała  Nr  XXXII/196/2013  stanowi 
załącznik do niniejszego  protokołu. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie opłaty od posiadania psów.

Przewodniczący  Rady  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały  omawiany  był  na 
posiedzeniach  komisji  rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji.
Przewodniczący komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że  Po udzielonych  wyjaśnieniach  Komisja  na  posiedzeniu  w dniu  21  października  2013 r.  nie 
wniosła uwag do proponowanej opłaty i przedłożony projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie 
pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych informuje, że na posiedzeniu w dniu 
22  października  br.  Komisja  nie  wniosła  uwag  do  proponowanej  opłaty  i  przedłożony projekt 
powyższej uchwały został zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej informuje, że Komisja na posiedzeniu w dniu 22 października 
br. nie wniosła uwag do proponowanej w przedłożonym projekcie uchwały  opłaty od posiadania 
psów.
Rada przystępuje do głosowania nad projektem uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że  `14 radnych głosowało „za” podjęciem uchwały, 
0  głosów „przeciwnych”,  0  głosów „wstrzymujących”.   Uchwała  Nr  XXXII/197/2013  stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

9. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  ustalenia  stawek  opłaty  targowej  na  terenie  gminy 
Jaraczewo.

Przewodniczący Rady informuje,  że projekt tej  uchwały omawiany był na posiedzeniach 
komisji rady i zwraca się do przewodniczących poszczególnych komisji o stanowisko w imieniu 
Komisji. 
Przewodniczący  Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że projekt tej uchwały Komisja przeanalizowała na posiedzeniu w dniu 21 października 2013 r. i 
został zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  informuje,  że  Komisja  na 
posiedzeniu w dniu 22 października 2013 r. projekt powyższej uchwały zaopiniowała jednogłośnie 
pozytywnie.
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej   informuje,  że  proponowane  stawki  opłaty  targowej  w 
przedłożonym projekcie powyższej uchwały Komisja przeanalizowała na posiedzeniu w dniu 22 
października br. nie wnosząc uwag. 
Rada przystępuje do głosowania nad projektem uchwały.
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że „za” podjęciem  powyższej uchwały głosowało 
14 radnych, 0 głosów „przeciwnych”, 0 głosów „wstrzymujących”. Uchwała Nr XXXII/198/2013 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2013 rok.

Przewodniczący  Rady  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały  omawiany  był  na 
posiedzeniach   komisji  rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji. 
Przewodniczący komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że proponowane zmiany w budżecie gminy omówiła Skarbnik Gminy na posiedzeniu w dniu 21 
października 2013 r. i po szczegółowej analizie Komisja nie wniosła uwag. Przedłożony projekt 
uchwały został zaopiniowany  pozytywnie.



Przewodniczący  komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  informuje,  że  Komisja  na 
posiedzeniu w dniu 22 października br. nie wniosła uwag do proponowanych zmian w budżecie 
gminy i przedłożony projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący  Komisji  Rewizyjnej  informuje,  że  proponowane  zmiany  w  budżecie  gminy 
zapisane w projekcie przedłożonej uchwały Komisja szczegółowo przeanalizowała na posiedzeniu 
w dniu 22 października 2013 r. nie wnosząc uwag. 
Wobec braku pytań Rada Gminy przystępuje do głosowania nad projektem powyższej uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że 14 radnych głosowało „za” podjęciem uchwały, 
0  głosów  „przeciwnych”,  0  głosów  „wstrzymujących”.  Uchwała  Nr  XXXII/199/2013  stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

11. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy 
Jaraczewo na lata 2013- 2022.

Przewodniczący Rady informuje, że projekt tej  uchwały omawiany był na posiedzeniach 
komisji rady i zwraca się do przewodniczących poszczególnych komisji o stanowisko w imieniu 
Komisji. 
Przewodniczący komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług  informuje, 
że  po  udzielonych  wyjaśnieniach  przez  Skarbnika  Gminy  Komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  21 
października br. projekt powyższej uchwały zaopiniowała  jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych informuje, że na posiedzeniu w dniu 
22 października br.  Komisja po udzielonych wyjaśnieniach  przez Skarbnika Gminy projekt  tej 
uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej informuje, że  Komisja na posiedzeniu w dniu 22 października 
br nie wniosła uwag do przedłożonego projektu tej uchwały.
Wobec braku pytań Rada Gminy przystępuje do głosowania nad projektem powyższej uchwały.
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że 14 radnych głosowało „za” podjęciem uchwały, 
0  głosów „przeciwnych”,  0  głosów  „wstrzymujących”.  Uchwała  Nr  XXXII/200/2013  stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego.

Przewodniczący  Rady  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały  był  omawiany  na 
posiedzeniach  komisji   rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji.
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że projekt tej uchwały omówiła Skarbnik Gminy na posiedzeniu Komisji w dniu 21 października 
2013 r. i został zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych informuje, że projekt tej uchwały 
omówiła  Skarbnik  Gminy  na  posiedzeniu  komisji  w  dniu  22  października  2013  r.  i  został 
zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący  komisji  Rewizyjnej  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały  Komisja 
przeanalizowała na posiedzeniu w dniu 22 października 2013 r. nie wnosząc uwag. 
Rada przystępuje do głosowania nad projektem uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że na ustawowy stan 15 radnych „za” podjęciem 
uchwały głosowało 14 radnych , 0 głosów „przeciwnych”, 0 głosów „wstrzymujących”.
Uchwała Nr XXXII/201/2013 stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia na rok 2014 rocznego programu współpracy 
Gminy Jaraczewo z organizacjami  pozarządowymi i  podmiotami wymienionymi w 
art. 3 ust. 3  ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności pożytku  publicznego i  
o wolontariacie.



Przewodniczący Rady informuje, że projekt powyższej uchwały również omawiany był na 
posiedzeniach  komisji   rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji. 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że  Komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  21  października  br  przedłożony  projekt  tej  uchwały 
zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Spraw  Socjalnych  informuje,  że  Komisja  na 
posiedzeniu  w  dniu  22  października  2013  r.  projekt  tej  uchwały  zaopiniowała  jednogłośnie 
pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej informuje, że projekt tej uchwały Komisja przeanalizowała na 
posiedzeniu w dniu 22 października br. nie wnosząc uwag. 
Wobec braku pytań Rada przystępuje do glosowania nad projektem uchwały.
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że 14 radnych głosowało „za” podjęciem powyższej 
uchwały,  0 głosów „przeciwnych”,  0 głosów „wstrzymujących”.   Uchwała Nr XXXII/202/2013 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

14. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  woli  przystąpienia  do  opracowania  planu  gospodarki 
niskoemisyjnej  realizowanego w ramach Priorytetu IX Infrastruktura energetyczna 
przyjazna środowisku i efektywność energetyczna- działanie 9.3 Termomodernizacja 
obiektów  użyteczności publicznej (konkurs nr 2/POiŚ/9.3/2013).

Przewodniczący  Rady  informuje,  że  projekt  powyższej  uchwały   omawiany  był  na 
posiedzeniach  komisji  rady  i  zwraca  się  do  przewodniczących  poszczególnych  komisji  o 
stanowisko w imieniu Komisji. 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i usług informuje, 
że  po  udzielonych  wyjaśnieniach  przez  Sekretarza  Gminy Komisja  na  posiedzeniu  w  dniu  21 
października br. projekt powyższej uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie.
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych informuje, że projekt tej uchwały 
omówiła  Sekretarz  Gminy  na  posiedzeniu   Komisji  w  dniu  22  października  br.   i  został 
zaopiniowany jednogłośnie pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji rewizyjnej informuje, że Projekt tej uchwały Komisja przeanalizowała na 
posiedzeniu w dniu 22 października br. nie wnosząc uwag. 
Rada Gminy przystępuje do głosowania nad projektem powyższej uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że 14 radnych głosowało „za” podjęciem uchwały, 
0  głosów  „przeciwnych”,  0  głosów  „wstrzymujących”.  Uchwała  Nr  XXXII/203/2013  stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

15.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  statutu  Gminnego  Ośrodka  Kultury   w 
Jaraczewie.

Przewodniczący Rady informuje, że projekt tej uchwały  omawiany był na posiedzeniach 
komisji rady i zwraca się do przewodniczących poszczególnych komisji o stanowisko w imieniu 
Komisji. 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Rozwoju Gospodarczego, Budżetu, Handlu i Usług informuje, 
że Komisja na posiedzeniu w dniu 21 października br. nie wniosła uwag do proponowanych zmian 
statutu  Gminnego  Ośrodka  Kultury  i  przedłożony  projekt   powyższej  uchwały  zaopiniowała 
jednogłośnie  pozytywnie. 
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Spraw Socjalnych informuje, że na posiedzeniu w dniu 
22 października br. Komisja przedłożony projekt  powyższej uchwały zaopiniowała jednogłośnie 
pozytywnie. 



Przewodniczący Komisji  Rewizyjnej informuje,  że projekt tej  uchwały został  omówiony  przez 
Sekretarza Gminy na posiedzeniu Komisji w dniu 22 października br. 
Wobec braku pytań rada Gminy przystępuje do głosowania nad projektem powyższej uchwały. 
Po przeprowadzonym głosowaniu stwierdzono, że 14 radnych głosowało „za” podjęciem uchwały, 
0  głosów  „przeciwnych”,  0  głosów  „wstrzymujących”.  Uchwała  Nr  XXXII/204/2013  stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 

16. Raport o stanie oświaty w Gminie Jaraczewo za rok szkolny 2012/2013.

Przewodniczący Rady  udziela głosu dyrektorowi  Publicznego Przedszkola w 
Jaraczewie prowadzonego przez Stowarzyszenie Rozwoju Wsi Siedlemin „Szkoła dzieciom”, 
p. Karinie Muszalskiej.

W  swoim  wystąpieniu  p.  dyrektor  przedstawia  sytuację  placówki  informując,  iż  do 
przedszkola w ubiegłym roku szkolnym uczęszczało 100 dzieci do czterech oddziałów wiekowych, 
w  tym  również  troje  dzieci  posiadających  orzeczenia  o  potrzebie  kształcenia  specjalnego. 
Prowadzone  są  zajęcia  dodatkowe wynikające  z  realizacji  obszarów podstawy programowej  tj. 
rytmika oraz zajęcia dodatkowe poza podstawą programową z języka angielskiego i logopedyczne. 
Koszt miesięcznego pobytu dziecka w przedszkolu uzależniony jest od ilości godzin dodatkowych, 
posiłków i liczby dni roboczych w miesiącu. np.: opłata za 9 godzin pobytu w przedszkolu i pełne 
wyżywienie we IX/2013 wyniosła 189 zł. Przedszkole posiada nowoczesny komputer z dotykowym 
ekranem, który służy przede wszystkim dzieciom z niedosłuchem. Podkreśliła także, że przedszkole 
może  zawsze  liczyć  na  pomoc  rodziców,  którzy  w  miarę  możliwości  dokupują  i  uzupełniają 
wyposażenie.

Sprawozdanie zostało przyjęte bez uwag. Szczegółowa informacja stanowi załącznik do 
protokołu.

Przewodniczący  Rady  udziela  głosu  dyrektorowi  Szkoły  Podstawowej  w  Górze 
p. Elżbiecie Kasprzak.

Dyrektor  przedstawia raport  dotyczący działalności szkoły podstawowej i  przedszkola w 
Górze.  W  roku  szkolnym  2012/2013  do  szkoły  uczęszczało  133  uczniów,  nie  sprawiali  oni 
większych  problemów  wychowawczych.  W miarę  swoich  możliwości  czynnie  uczestniczyli  w 
życiu placówki angażując się w większość działań.. W placówce zorganizowano wiele konkursów, 
zawodów,  imprez  środowiskowych  a  także  wycieczek.  Pani  dyrektor  pochwaliła  się  również 
osiągnięciami  uczniów szkoły z  uwagi  na uczestnictwo w konkursach i  imprezach na  szczeblu 
gminnym,  powiatowym,  wojewódzkim  i  ogólnopolskim  oraz  organizacją  licznych  imprez  we 
własnym zakresie. Podkreśliła, że nauczyciele uczący społecznie prowadzą poza godzinami koła 
zainteresowań,  w których uczniowie chętnie  uczestniczą.  Zwróciła  uwagę na  dobrą współprace 
szkoły ze środowiskiem lokalnym, rodzicami i instytucjami.
W dalszej części poinformowała o przeprowadzonych w placówce remontach: naprawiono dach na 
dobudowanej części szkoły, odnowiono korytarz w najstarszej części szkoły, wyremontowano także 
gabinet higienistki szkolnej oraz wymieniono blaty stolików uczniowskich w dwóch klasach. Do 
zrealizowania  pozostało  jeszcze  zamontowanie  nowych  drzwi  wejściowych  oraz  wykonanie 
podjazdów do  osób niepełnosprawnych.

W dalszej części wystąpienia p. dyrektor Kasprzak przedstawiła krótki raport z działalności 
Niepublicznego  Przedszkola  w  Górze  z  Oddziałem  w  Panience  prowadzonego  przez 
Stowarzyszenie  Kulturalno-Oświatowe  „Górka”  w  Górze.  Z  informacji  tej  wynika,  że  do 
przedszkola w minionym roku uczęszczało 50 dzieci, równo po 25 dzieci do każdego z dwóch 
oddziałów.  Koszt  pobytu  dziecka  w placówce  to  50  zł.   W ramach  zajęć  dodatkowych  dzieci 
uczestniczyły w lekcjach religii, a także logopedii (głównie 5-latkowie) oraz w zajęciach otwartych, 
w których uczestniczyć mogą także rodzice. Podkreśliła, że rodzice wspierają placówkę pracami 
społecznymi  oraz  w organizowaniu  imprez  zarówno  przedszkolnych  jak  i  środowiskowych.  W 



ramach remontów wykonano: przełożenie pieców w obiekcie szkolnym w Panience, przełożenie 
wentylacji oraz odmalowanie ścian.

Sprawozdanie zostało przyjęte bez uwag. Szczegółowa informacja stanowi załącznik do 
protokołu.

Przewodniczący  Rady  udziela  głosu  dyrektorowi  Szkoły  Podstawowej  w  Noskowie 
p. Ewie Kardach,  która przystępuje do przedstawienia sprawozdania z działalności w pierwszej 
kolejności  Niepublicznego  Przedszkola  w  Noskowie  prowadzonego  przez  Stowarzyszenie 
Kulturalno-Oświatowe na Rzecz Rozwoju Wsi Nosków „Noskowiacy” w Noskowie, a w którym 
społecznie pełni funkcję dyrektora od 2008 roku.

Działalność przedszkola finansowana jest ze środków dotacji przekazywanej przez Urząd 
Gminy Jaraczewo oraz z opłat rodziców w wysokości 50 zł miesięcznie, finansujących zajęcia takie 
jak:  religia,  zajęcia  logopedyczne,  rytmika  oraz  wycieczki  dydaktyczne  i  krajoznawcze.  W 
minionym  roku  grupa  przedszkolna  liczyła  27  dzieci,  która  mogła  kształtować  się  i  rozwijać 
zgodnie  z  dostosowanymi  do  programu  nauczania  celami.  Dzieci  miały  możliwość  także 
uczestniczenia w organizowanych przez placówkę licznych uroczystościach i wyjazdach.

Sprawozdanie z działalności przedszkola zostało przyjęte bez uwag.
W  dalszym  wystąpieniu  p.  Dyrektor  Kardach  przedstawiła  informację  z  działalności  Szkoły 
Podstawowej w Noskowie. Podczas minionego roku szkolnego 2012/2013 do szkoły uczęszczało 
94 uczniów do 7 oddziałów (w tym oddziału przedszkolnego). W minionym roku Szkoła osiągnęła 
wiele  sukcesów  na  szczeblu  gminnym,  powiatowym,  wojewódzkim  i  ogólnopolskim.  Szkoła 
pozyskała  dodatkowe  środki  z  budżetu  gminy  na  kapitalny  remont  sali  informatycznej, 
modernizację  sieci  telefonicznej  oraz  zakup  10  laptopów  do  pracowni,  za  co  Pani  dyrektor 
podziękowała radzie. W odniesieniu do sytuacji wychowawczej mówczyni poinformowała, że w 
placówce  nie  występowały  większe  problemy  wychowawcze  ani  też  konflikty  dzieci  z 
rówieśnikami. Szkoła prowadzi działalność charytatywną, bierze udział w licznych konkursach i 
sama jest organizatorem wielu. Podkreśliła, że uczniowie zdający egzamin szóstoklasisty uzyskali 
najwyższą średnią w gminie oraz drugi wynik w powiecie, co świadczy o dobrym przygotowaniu i 
wykorzystaniu  wiedzy w praktyce.  Kontynuując  mówiła  także,  że współpraca  ze środowiskiem 
lokalnym układa się bardzo dobrze, że Rada Rodziców działająca przy szkole jest bardzo aktywna i 
bardzo zaangażowana w życie szkoły. Podziękowała Radzie Rodziców i wszystkim sponsorom za 
uzyskaną od nich pomoc finansową oraz wszystkim za miłą współpracę.

Po zakończeniu sprawozdania głos zabrał radny Stefan Pawlak, zarazem sołtys Noskowa, 
który podziękował Pani dyrektor za pomoc przy organizacji dożynek, za miłą współpracę i dobre 
wyniki uczniów noskowskiej szkoły w nauce.

Sprawozdanie zostało przyjęte bez uwag. Szczegółowa informacja stanowi załącznik do 
protokołu.

W związku z brakiem pytań do poprzednika Przewodniczący Rady poprosił o zabranie 
głosu dyrektora Szkoły Podstawowej w Wojciechowie p. Zbigniewa Jarusa.

Przedstawiając informację, dyrektor placówki poinformował, iż roku szkolnym 2012/2013 
w szkole w Wojciechowie funkcjonowało 7 oddziałów, w tym oddział przedszkolny. Do szkoły 
uczęszczało  93  uczniów,  z  czego  19  do  oddziału  przedszkolnego.  Wynik  z  egzaminu 
szóstoklasistów wypadł  bardzo dobrze,  powyżej  średniej  krajowej.  Do osiągnięć  szkoły należy 
udział  w licznych konkursach na szczeblu  gminnym i  powiatowym,  oprócz  tego szkoła  bierze 
udział w wielu programach edukacyjnych oraz organizuje własne konkursy szkolne. Podkreślił, że 
każdego roku uczniowie osiągają najlepsze wyniki w nauce i zachowaniu. Szkoła współpracuje z 
różnymi podmiotami: Biblioteką Publiczną, Gminnym Ośrodkiem Kultury, Radą Sołecką oraz w 
szczególności z Radą Rodziców działającą przy szkole, którym serdecznie podziękował. W ramach 
pozyskanych  dodatkowych  środków  z  budżetu  gminy  została  w  ubiegłym  roku  całkowicie 
ocieplona  nowa  część  szkoły,  doposażono  pracownię  komputerową,  wyremontowano  instalację 
elektryczną w części przedszkolnej. Reasumując dyrektor podkreślił,  że szkoła w Wojciechowie 



realizuje swoje cele statutowe na wysokim poziomie, a głównym z czynników mających wpływ na 
to jest ustabilizowana, kompletna kadra nauczycielska.

O  głos  poprosił  radny  Jacek  Kryszak,  który  zwrócił  uwagę,  że  w  porównaniu  do 
poprzedniego roku szkolnego, wyniki z egzaminów (wg przedstawionych w tabeli)  w szkole w 
Wojciechowie są niższe i powinien dyrektor przedstawiając informacji powiedzieć, że po prostu są 
gorsze,  a  nie  operować  skrajnymi  danymi,  w  przeciwieństwie  np.  do  szkoły  podstawowej  w 
Noskowie, w której wyniki egzaminacyjne są o wiele wyższe. W związku z tym zadał pytanie: co 
było przyczyną słabszych wyników?

W odpowiedzi dyrektor Jarus informuje, iż przy tak małej ilości dzieci trudno tak naprawdę 
jednoznacznie zinterpretować wyniki, dlatego podając dane dotyczące egzaminów uważa, że mimo, 
iż niższy wynik 24,5 jest i tak bardzo dobrym wynikiem. W zeszłym roku pisało więcej dzieci, w 
tym roku mniej, dlatego średnia inaczej nie wyjdzie. Patrząc globalnie na to, jak dzieci napisały, to 
na  pewno  wypadły  lepiej,  gdyż  nigdy  się  jeszcze  się  nie  zdarzyło,  żeby  dzieci  zdolniejsze 
sprawdziany napisały gorzej, a zdarza się właśnie, że dzieci słabsze na egzaminach wypadają lepiej.

Włączając  się  do  dyskusji  radny Roman  Matuszak zwrócił  się  do  Dyrektora  Gminnego 
Zespołu  Ekonomiczno-Administarcyjnego  Szkół  o  wyjaśnienie,  co  jest  przyczyną  i  jak  temu 
zapobiegać, że czym mniejsza liczba uczniów w szkołach (małe szkoły) to wyniki są wyższe a w 
większych szkołach wyniki są niższe. Podkreślił, że tak się dzieje od kilku lat.

Dyrektor  szkoły  podstawowej  w  Wojciechowie  tłumaczył,  że  przy  małej  liczbie  dzieci 
zdających, wynik każdego dziecka ma znaczący wpływ na wynik ogółem, natomiast przy większej 
ilości zdających tak naprawdę wynik jednego zdającego ma nie wielki wpływ na osiągnięcie szkoły.

O głos poprosiła radna Wojciechowa p. Barbara Pielucha, która pogratulowała dyrektorowi 
Jarusowi dobrych wyników i osiągnięć szkoły.

W dyskusji głos zabrał także radny Edmund Kowalczyk, zwracając się do dyrektora GZEAS 
p. Jakubowskiego o wytłumaczenie sytuacji wynikającej z przedstawionych materiałów – tabelek, 
dlaczego tak jest, że im mniejsza liczba uczniów w szkole, tym wyższy koszt utrzymania ucznia, 
(porównania dokonał w odniesieniu do szkół w Wojciechowie i Goli) oraz na podstawie kolejnego 
porównania  dotyczącego  zatrudnianych  nauczycieli,  dlaczego  w  Goli  zatrudnianych  jest  9 
nauczycieli, natomiast w Wojciechowie 12 mimo mniejszej ilości uczniów?

Przewodniczący  podziękował  radnemu  za  zabranie  głosu  i  poinformował,  że  głosu  p. 
dyrektorowi Jakubowskiemu udzieli pod koniec sesji.

Szczegółowa informacja o szkole stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Następnie  poprosił  o  zabranie  głosu  dyrektora  Zespołu  Szkół  w  Jaraczewie  p. 
Jarosława Podkówkę. 

Dyrektor swoje wystąpienie podzielił na dwie części. W pierwszej kolejności przedstawił 
informację z działalności Szkoły Podstawowej w Goli. W minionym roku szkolnych 2012/2013, do 
szkoły podstawowej w Goli uczęszczało 155 uczniów, średnio na klasę przypadało ok.26 uczniów. 
Po raz pierwszy od kilku lat nie wszyscy uczniowie otrzymali promocję, a mianowicie troje dzieci 
nie  otrzymało  promocji.  Zasoby szkoły  nie  zmieniły się  w odniesieniu  do  poprzedniego  roku. 
Omawiając wyniki egzaminów szóstoklasistów nadmienił, że nie są satysfakcjonujące 20,2. Niski 
wynik spowodowany był między innymi tym, iż spośród 22 uczniów zdających, ośmioro miało 
opinię  z  poradni  psychologiczno-pedagogicznej  o  obniżeniu  wymagań  tj.1/3  uczniów. 
Poinformował, że tak jak i poprzednicy, tak i szkoła w Goli może pochwalić się licznymi udziałami 
w konkursach na szczeblu gminnym, powiatowym i wojewódzkim oraz organizacją konkursów i 
imprez. Na szczególną uwagę zasługuje fakt, iż prężnie działa w szkole drużyna harcerska. Poza 
tym w szkole organizowane były wyjazdy na różnego rodzaju wycieczki. Prężnie działały także 
koła zainteresowań, prowadzone przez wszystkich dziewięciu zatrudnionych w szkole nauczycieli. 
Zostały  przeprowadzone  remonty  w  starej  szkole  przy  ul.  Jaraczewskiej,  w  której  odnowione 
zostały   dwie  sale  lekcyjne.  Dzięki  temu  w  nowym  roku  szkolnym  naukę  mogli  rozpocząć 
uczniowie klas I i II. W swoim wystąpieniu podziękował Radzie Rodziców i Radzie Sołeckiej wsi 
Gola za duże zaangażowanie i wkład we współpracę i pomoc szkole. 



W dalszej części dyrektor Podkówka przedstawił informację z działalności Gimnazjum im. 
Bohaterów Armii „Poznań” w Jaraczewie stanowiącego integralną część Zespołu Szkół. W roku 
szkolnym 2012/2013 do jaraczewskiego gimnazjum uczęszczało 161 uczniów, średnio w klasie po 
23 uczniów. Zgodnie z  ramowym planem nauczania,  obowiązkowo młodzież uczyła się  dwóch 
języków:  niemieckiego  i  angielskiego.  Promocji  nie  otrzymało  czworo  uczniów.  Uczących 
nauczycieli było 17 wszyscy posiadający odpowiednie kwalifikacje. Do egzaminu gimnazjalnego 
przystąpiło 55 uczniów, w tym 11 uczniów z orzeczeniami poradni psychologiczno-pedagogicznej 
tj.1/5 zdających. Po podsumowaniu wszystkich części egzaminu (można było podzielić go na osiem 
części),  wynik  zadowalający  uzyskali  uczniowie  z  części  historyczno-wiedzowej  oraz  z  części 
rozszerzonej  języka  angielskiego,  natomiast  w  pozostałych  częściach  wypadali  słabo.  Po 
szczegółowej  analizie  tych  wyników rada  pedagogiczna  skonstruowała  wnioski,  które  zamierza 
zrealizować, aby w przyszłym roku uzyskać zdecydowanie lepsze wyniki.
W minionym roku szkolnym w gimnazjum działało 12 kół zainteresowań, gimnazjaliści prężnie 
uczestniczyli w konkursach i zawodach różnego szczebla, sami chętnie organizowali konkursy i 
imprezy  środowiskowe  oraz  brali  udział  organizowanych  wycieczkach.  Współpracowali  z 
organizacjami lokalnymi, rodzicami i instytucjami. Młodzież uczestniczyła w międzynarodowym 
obozie letnim w Niemczech. W ramach informacji dodatkowych pochwalił swoich uczniów, którzy 
redagują  i  prowadzą  sami  stronę  internetową  szkoły,  zamieszczając  wszystkie  informacje  na 
bieżąco o tym, co się dzieje w szkole. Dyrektor podziękował za głos i zakończył wystąpienie.

Następnie Pan Przewodniczący udzielił głosu sołtysowi  wsi Gola.
Sołtys Bartosz Banaszak w swoim krótkim wystąpieniu w imieniu własnym i mieszkańców 

Goli podziękował Dyrektorowi Podkówce ze dobre prowadzenie szkoły i pomoc oraz współpracę 
zarówno w organizowaniu imprez jak i przy modernizacji świetlicy wiejskiej. Życzył także, aby w 
przyszłym roku wyniki egzaminacyjne były zdecydowanie lepsze.
Szczegółowa informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przechodząc do kolejnej placówki Przewodniczący udzielił głosu dyrektorowi Zespołu 
Szkół w Rusku p. Sławomirowi Podeszwie. 

Dyrektor  przedstawia  raport z działalności placówki w formie projekcji multimedialnej. 
(wszystkie wykresy i informacje wykorzystane w pokazie stanowią załącznik do protokołu.).  W 
skład zespołu Szkół w Rusku wchodzą: Przedszkole – 65 dzieci, Szkoła Podstawowa – 117 uczniów 
oraz  Gimnazjum  109  uczniów,  łącznie  299  dzieci  i  uczniów.  W  minionym  roku  szkolnym 
2012/2013 uzyskano 100% procent promocji w szkole podstawowej i 99% w gimnazjum. 

Radny  Krystian  Piniewski  nie  uczestniczył  w  dalszych  obradach  sesji.(  za  zgodą 
Przewodniczącego Rady ).
W dalszych obradach sesji uczestniczyło 13 sołtysów  z  sołectw : Bielejewo, Cerekwica Nowa, 
Cerekwica  Stara,  Rusko,  Wojciechowo,  Łobzowiec,  Niedźwiady,  Strzyżewko,  Panienka, 
Łukaszewo, Nosków, Suchorzewko, Gola.

W odniesieniu do egzaminów Dyrektor Podeszwa poinformował, iż szkoła podstawowa z 
egzaminu szóstoklasistów uzyskała wynik 21,75pkt. tj. poniżej średniej krajowej, która wynosiła 
24,03pkt. oraz, podsumowując wszystkie części egzaminu gimnazjalnego, również uzyskała wynik 
poniżej średniej krajowej.
W zespole szkół w Rusku w roku szkolnym prężnie działały cztery koła prowadzone społecznie, 
uczniowie reprezentowali szkołę uczestnicząc w różnorakich konkursach i zawodach na szczeblach 
gminnym, powiatowym i wojewódzkim oraz byli organizatorami konkursów szkolnych. Przez cały 
rok społeczność szkolna współpracowała ze środowiskiem lokalnym tj. strażą pożarną, sołectwem 
wsi Rusko, Radą Rodziców oraz innymi instytucjami gminnymi i powiatowymi. Szkoła przystąpiła 
również do realizowania wspólnych projektów edukacyjnych z ramienia powiatu, województwa, 
czy ogólnopolskiego, w którym to zostali wyróżnieni za udział. Szkoła prowadziła także działalność 
charytatywną na szeroką skalę w postaci: zbiórki środków pieniężnych i rzeczowych dla chorych 



dzieci i domu dziecka.
Ponadto  w szkole  funkcjonuje  dziennik  elektroniczny bezpłatny dla  rodziców,  prowadzona jest 
strona internetowa, która cieszy się dużym zainteresowaniem oraz jako miesięcznik opracowywana 
jest gazeta internetowa. Na zakończenie podziękował organowi prowadzącemu, Wójtowi, Radzie 
Rodziców i wszystkim życzliwym ludziom, organizacjom , którzy wspierają szkołę.
Szczegółowa informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący Rady  podziękował dyrektorowi Zespołu Szkół w Rusku za wystąpienie, po 
czym udzielił głosu radnej Ilonie Smolarek.

Zabierając głos radna Smolarek zwróciła się do wszystkich Dyrektorów  i podziękowała za 
dobre  wyniki  i  osiągnięcia,  życzyła  dalszych  owocnych  wyników.  Następnie   zwróciła  się  do 
dyrektora Podeszwy z pytaniem uzasadniając, iż jemu zadaje właśnie nurtujące ją od dłuższego 
czasu pytanie dlatego, że jest dyrektorem dużej szkoły,  dużej placówki, zespołu szkół, w której 
kieruje dużą rzeszą pracowników zarówno pracowników pedagogicznych jak i niepedagogicznych: 
czy aby osiągać wysokie wyniki, mają wpływ na to oprócz wymienianych już w sprawozdaniach 
np.: liczba dzieci, możliwości uczniów, kompetencje nauczycieli itd., czy na osiągnięcie wysokich 
wyników  dydaktyczno-wychowawczych.  opiekuńczych,  jego  zdaniem  oczywiście,  ma  wpływ 
klimat szkoły i stosunki interpersonalne w szkole?

Odpowiadając  na  zadane pytanie  radnej  Smolarek  dyrektor  Podeszwa powiedział,  że  na 
uzyskiwanie wyników, inaczej zadowolenie klienta, wpływa wszystko co go otacza, zarówno klimat 
szkoły  jak  i  środowisko,  w  którym ta  szkoła  funkcjonuje.  Nie  wyłączyłby żadnego  elementu, 
bowiem na wynik pracuje wszystko, nawet dzisiejsza sesja oświatowa.

Kontynuując radna Smolarek spytała: czy mógłby Dyrektor przedstawić w trzech zdaniach 
klimat swojej szkoły jako dyrektor-pracodawca?

W odpowiedzi pan dyrektor oznajmił,  że niezręcznie mu odpowiadać na to pytanie jako 
kierującemu  placówką,  że  może  nauczyciele  powinni  odpowiedzieć,  ale  jego  subiektywnym 
zdaniem uważa że klimat w jego szkole jest dobry, ale wie także z doświadczenia, że zawsze może 
być lepiej. 

Przewodniczący  Rady  udzielił  głosu  radnemu  Tomaszowi  Twardowskiemu,  który 
podsumowując wystąpienia dyrektorów podziękował dyrektorom, gronu pedagogicznemu za pracę 
z  dziećmi,  współpracę  z  organizacjami,  radami  rodziców  ,  radami  sołeckimi,  pogratulował 
osiągniętych wyników z egzaminów  mimo, że nie w każdym przypadku były one dla dyrektorów 
zadowalające .  Ma nadzieję,  że wyciągnięte  wnioski   znajdą zastosowanie i  w przyszłym roku 
wszystkie szkoły osiągną wyniki lepsze „ I tego Wam życzę”.

Dyrektor   Podeszwa  kończąc  swoje  wystąpienie  w  imieniu  dyrektorów  podziękował 
wszystkim organom gminy  ( GOK, GOPS,  BPGJ) za udzielaną pomoc.

Przewodniczący  Rady  udziela  głosu  dyrektorowi  Gminnego  Zespołu  Ekonomiczno- 
Administracyjnego Szkół  Jerzemu Jakubowskiemu. 

Dyrektor  Jakubowski  na  wstępie  informuje,  że  będzie  bronił  „średnich”  wyników   z 
egzaminów,  które  dyrektorzy  przedstawiali,  będzie  bronił  pracy  dyrektorów  i  nauczycieli  a 
następnie  przedstawił przygotowany w formie  projekcji  multimedialnej raport o stanie oświaty,  
który radni otrzymali pocztą elektroniczną. 
Dyrektor wskazuje, że był  to ostatni rok, gdzie liczba uczniów spadła. Zmiana ustawy o systemie 
oświaty o obniżenie  wieku szkolnego spowoduje, że co najmniej o 60 uczniów od następnego roku 
szkolnego w naszych szkołach podstawowych będzie więcej. 
Odnosząc  się  do  uzyskanych  wyników z  egzaminów  uzyskanej  średniej”  informuje,  że  trzeba 
bardzo umiejętnie do tego podchodzić.  Zaznacza, iż w  opracowaniu , które radni otrzymali nigdzie 
nie zasugerował, że ta „średnia” jest niedobra czy dobra.  W tym przypadku bardziej obiektywnym 
stwierdzeniem jest bazowanie  na staninach.  W tym momencie dyrektor zwraca uwagę, że po wielu 
latach gdzie szkoła podstawowa w Goli była w tych wysokich staninach, coś się stało, że średnia z 
egzaminów spadła  a pozostałe szkoły mimo swojej ciężkiej pracy są  raz trochę wyżej, raz niżej. 
Bardzo pozytywnie dyrektor  ocenia  szkołę podstawową  w  Noskowie i  Wojciechowie ( w tym i 
poprzednich  latach)  ponieważ  te  szkoły nigdy nie  zeszły  poniżej  średniej,  natomiast  pozostałe 



szkoły są poniżej średniej.  Zadając sobie pytanie- czy  możemy więcej zrobić, zdaniem dyrektora 
90%  możliwości  zostało  wykorzystane.  Wskazuje,  do  szkoły  przychodzą  dzieci  z  różnymi 
umiejętnościami,  zdolnościami i  mimo ciężkiej  pracy nauczyciela  nie wszystkie dzieci osiągną 
wysoki przyrost wiedzy. Dlatego nie zawsze jest tak, że ciężko pracując osiągamy wysokie wyniki. 
Podsumowując wyniki egzaminów w  szkołach podstawowych  dyrektor informuje, że generalnie 
nie jest źle na terenie gminy Jaraczewo, trochę trudniej jest z  obszarem 3,4 i 5  i nad tym  należy 
się zastanowić. 

Jeżeli  chodzi  o  gimnazja,  to  dyrektor  podkreślił,  że  wyniki  egzaminów były  słabe  i  w 
staninie wypadło to tak, że gimnazja spadły o dwie grupy w dół. Nadmienił, że zarówno z opinii  
nauczycieli, dyrektorów jak również z innych opracowań dydaktycznych wynika, że w gimnazjach 
pracuje  się  coraz  trudniej,  związane  to  jest  między  innymi  z  trudnym wiekiem dojrzewania  i 
zainteresowaniami młodzieży, nie zawsze związanymi z nauką. Podkreślił, że w gminie przyjęto 
zasadę porównywania wyników do średniej krajowej.

Następnie podjął temat dydaktyki nauczania języków obcych, głównie języka niemieckiego, 
która  zdaniem  dyrektora  jest  nie  taka  jak  powinna  być,  tzn.  wymagania,  co  do  umiejętności 
językowych są zbyt  wygórowane i  nauczyciele żądają zbyt wiele.  Wystarczyłoby, aby młodzież 
potrafiła porozumieć się z rówieśnikami, gdyż nie każdy musi zostać od razu nauczycielem języka.

W odniesieniu do kadry nauczycielskiej  zwrócił  uwagę, iż na terenie naszej  gminy,  pod 
względem awansu zawodowego występuje starzenie się kadry pedagogicznej.

Sukcesem z kolei jest fakt, że do przedszkoli uczęszcza 84% uprawnionych dzieci i uważa, 
że jesteśmy w stanie osiągnąć wynik powyżej 90% w najbliższych latach. Zwrócił uwagę na to, że 
przedszkola pracują dłużej i mają bardzo ciekawe oferty programowe. Zajęcia powyżej podstawy 
programowej nie są tylko zajęciami opiekuńczymi.

Rok  2012/2013  był  rokiem  przygotowania,  głównie  szkół  podstawowych  tj.  wykonano 
niezbędne remonty i  modernizacje,  zakup wyposażenia,  po  to,  abyśmy szkoły przygotowali  na 
obniżenie wieku szkolnego w roku 2014.

Na koniec przedstawił proporcje liczbowe wykorzystania środków w minionym roku 2012 i 
tak: wydatkowane środki to kwota 9.347.908  tym:

- środki otrzymane z subwencji wykorzystano w kwocie 6.801.793,-
- z budżetu gminy 2.546.115,- tj. 30% , które gmina musiała dołożyć, żeby oświata w gminie 

funkcjonowała,  świadczy to  o  tym,  że  wszystko  działa  jak  powinno.  W odniesieniu  do  całego 
budżetu gminy, budżet oświaty stanowi ok.40%.

W odpowiedzi na zadawane wcześniej pytania Dyrektor odpowiedział:
- do radnego Edmunda Kowalczyka, iż nie jest tak, że budżet szkoły przedkłada się na liczbę dzieci. 
Są sytuacje, w czasie dłuższej nieobecności nauczyciela spowodowanej np. chorobą, zwolnieniem 
lekarskim, macierzyństwem, wtedy należy przyjąć kolejne osoby, aby program dydaktyczny był 
realizowany, wtedy budżet takiej szkoły automatycznie wzrasta. Dlatego nie do końca liczebność 
szkoły  odzwierciedla  wysokość  budżetu  danej  szkoły.  I  jak  już  wcześniej  wspominano, 
przypomniał, że im mniejsza szkoła tym nakład na jednego ucznia jest większy.
- w odniesieniu do pytania radnego Romana Matuszaka dyrektor odpowiada, że tak do końca nie 
jest prawdą, że lepsze wyniki nauczania są w szkołach mniejszych. Wpływa na to dużo czynników, 
nie tylko nauczyciel, nie tylko środki finansowe, w zdecydowanej mierze to motywacja, aspiracje i 
zachowanie rodziców.

Dyrektor podziękował za głos i zakończył wystąpienie.

Przewodniczący udzielił głosu radnemu Edmundowi Kowalczykowi, który prosi o ponowne 
wyjaśnienie  sprawy  zatrudnienia  nauczycieli  w  placówkach  Goli  i  Wojciechowie,  dlaczego 
mniejsza szkoła w Wojciechowie zatrudnia więcej nauczycieli niż większa szkoła w Goli.

 Dyrektor  Jakubowski  odpowiadając  przytoczył  wypowiedź  dyrektora  placówki  z 
Wojciechowa, który zatrudnienie tłumaczył tym, iż zatrudnia nauczycieli, którzy uczą wyłącznie w 
jego szkole i nie ma potrzeby zatrudniania nauczycieli godzinowych z innych szkół, natomiast w 
placówce w Goli zajęcia prowadzą nauczyciele zatrudnieni w Gimnazjum w Jaraczewie, którzy



 uzupełniają swoje godziny zajęciami w należącej  do Zespołu Szkół placówce. Połączenie tych 
dwóch szkół w zespół przyczyniło się do znaczących oszczędności, jeżeli chodzi o utrzymanie.

Przewodniczący  udzielił  głosu  wiceprzewodniczącej  rady  Zofii  Wiśniewskiej.  Radna 
zwróciła się z pytaniem, czy szkoły są przygotowane do przyjęcia dzieci z obniżonym wiekiem i 
czy jest odpowiednia kadra.

Dyrektor odpowiedział, że szkoły są gotowe na przyjęcie dzieci z obniżonym wiekiem, że 
podstawowym wymogiem było przygotowanie pomieszczeń lekcyjnych, które zostały wydzielone i 
odpowiednio wyposażone, a i kadra nauczycielska także jest przygotowana. Podsumowując dodał, 
że to, co wymagała ustawa jest na terenie gminy zrealizowane.

Przewodniczący  podziękował  dyrektorowi  Jakubowskiemu  i  udzielił  głosu  Wójtowi 
Dariuszowi Strugale.

Wójt Dariusz Strugała, podsumowując wcześniejsze wypowiedzi dodał, że temat oświaty 
jest obszerny i długo można byłoby dyskutować, wyraził swoją opinię na temat działalności oświaty 
w gminie, z której jest zadowolony i dobrze ocenia funkcjonowanie oświaty, do której stosunkowo 
nie  dużo  jako  gmina  dokładamy,  bo  tylko  30%.  Uważa,  iż  bardzo  dobrym  posunięciem było 
połączenie  szkół  w  Zespół  Szkół.  Odpowiedział  na  nurtujące  pytanie,  czy  będziemy  więcej 
wydawać na oświatę, otóż będziemy, gdyż nowelizacja karty nauczyciela nie zmieni wiele, a w 
zasadzie  zmieni  tylko  te  rzeczy,  które  nie  mają  bezpośredniego  wpływu  na  finanse  wręcz 
odwrotnie.

Zdaniem Wójta radzimy sobie dobrze w odniesieniu do gmin, z którymi mamy możliwość 
porównania  się.  Podziękował  wszystkim  sprawozdawcom  za  przedstawienie  informacji  z 
działalności, podkreślił,  że mimo, iż wyniki nauczania były słabsze, bardzo cieszy się z prężnej 
działalności kół zainteresowań, współpracy placówek z licznymi organizacjami i przede wszystkim 
z rodzicami. Zwrócił także uwagę dyrektorom, że nie należy porównywać wyników z egzaminów 
gimnazjalnych do tych,  które uczniowie zdawali  na zakończenie szkoły podstawowej,  gdyż nie 
powinny  pozostawać  na  tym  samym  poziomie.  Zadowalającym  byłoby  gdyby  okazały  się 
zdecydowanie lepsze, bowiem szkoła ma na celu doskonalenie i dokształcanie dzieci. Zwrócił się z 
prośbą do dyrektorów, aby kolejne sprawozdania przedstawiane były w bardziej dostępny sposób, 
opisowy, a nie przy pomocy statystycznych słupków i tabel. Na koniec podziękował jeszcze raz za 
dobrą  współpracę,  za  wyniki,  za  100%  obecność  szczególnie  pani  dyrektor  przedszkola  w 
Jaraczewie, która po raz pierwszy uczestniczyła w sesji podsumowującej miniony rok.

Przewodniczący  Rady  podziękował  Wójtowi  za  wystąpienie  oraz  wszystkim  za 
przygotowanie i złożenie informacji z działalności za miniony rok szkolny 2012/2013, nadmienił, 
że brakowało mu jedynie informacji o sporcie w placówkach oświatowych, gdyż jest to dziedzina, 
która bardzo go interesuje. Z gazet lokalnych wyczytuje, że dzieje się dużo w innych gminach, a o 
osiągnięciach młodzieży z jaraczewskich szkół mało słychać. Prosił dyrektorów, żeby zwrócili na to 
większą uwagę. 
Innym ważnym elementem, na który chciałby, aby dyrektorzy zwrócili szczególną uwagę w swoich 
placówkach  są  stosunki  międzyludzkie,  jakie  panują  w  szkołach,  w  ogóle  w  każdej  pracy. 
Podkreślił,  że  jego  zdaniem  to  ma  znaczący  wpływ  na  osiągnięcia  i  wyniki.  Z  własnego 
doświadczenia wie, że najlepiej  stworzyć sobie tak przyjazne stosunki w zakładzie pracy jak w 
rodzinie, wtedy i miło się chodzi do pracy, pracownicy są oddani. Chciałby, aby w szkołach właśnie 
tak to wyglądało, a dochodzą skargi, że niestety nie wszędzie tak jest, że  na terenie gminy w jednej  
szkole źle się dzieje i warunki pracy dają dużo do życzenia. Uczula dyrektorów aby przyjrzeli się 
temu problemowi i dążyli do tego, aby w ich szkołach współpraca układała się bez zastrzeżeń. . 

Na tym Przewodniczący Rady zakończył ten punkt porządku obrad.

17. Informacja dotycząca analizy oświadczeń majątkowych.

Wójt informuje, że wszystkie oświadczenia złożone zostały w ustawowym terminie i nie 
stwierdził żadnych uchybień w stosunku do pracowników. Wykaz osób, które złożyły oświadczenia 



stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Następnie  Przewodniczący Rady składa  informacje o radnych i  wójcie,  stwierdzając,  że 

wszyscy złożyli oświadczenia w terminie i nie stwierdził żadnych nieprawidłowości. Wykaz osób, 
które złożyły oświadczenia stanowi załącznik do niniejszego protokołu 

18. Informacje o pracy w organach pozagminnych.

Przewodniczący Rady powiadomił  o  swoim uczestnictwie  w  konsultacjach  dotyczących 
Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego, posiada obszerne informacje na ten temat 
i udostępni wszystkim zainteresowanym po czym pokrótce przedstawił najistotniejsze zagadnienia.

19. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.

Nie udzielano odpowiedzi, ponieważ na tej sesji  nie wpłynęła żadna interpelacja i nie było 
zapytań. 

20. Wolne głosy.

W  pierwszej  kolejności  Sekretarz  Gminy  p.  Olga  Kaczmarek  składa  informację  o 
przeprowadzonych  przetargach  w  okresie  międzysesyjnym.  Informacja  stanowi  załącznik  do 
protokołu.

Radny  Edmund  Kowalczyk  zabierając  głos  prosi  o  przedstawienie  analizy  dotyczącej 
szczegółowej  zbiórki  odpadów,  na  jakim  etapie  wszystko  jest  u  nas  w  gminie,  gdyż  z  prasy 
wyczytał, że gmina Żerków podała takie informacje.

Odpowiedzi udziela zastępca wójta  Stanisław Andrzejczak, który informuje radnego, że 
taka  informacja  zostanie  opracowana  i  przedstawiona  na  koniec  roku,  co  już  wcześniej  było 
zapowiedziane. 

Przewodniczący udziela głosu radnemu Romanowi Matuszakowi, który kontynuując temat 
odbioru  odpadów tłumaczy,  iż  wstępna analiza  została  omówiona na komisjach  i  że  na chwilę 
obecną równoważą się dochody z tego tytułu z wydatkami. Zwrócił się do wójta z pytaniem czy 
nadal tak jest?

Wójt Strugała poprosił o odpowiedź swojego zastępcę  Andrzejczaka, który potwierdził, że 
na chwilę obecną wszystko się równoważy i nie musimy z budżetu na wydatki zwiększać środków.

O  głos  poprosił  Wójt  Strugała,  których  wszystkich  zebranych  zarówno  radnych  jak  i 
dyrektorów zaprosił do uczestniczenia w Święcie Niepodległości, którego obchody odbędą się w 
tym roku 10 listopada uroczystą mszą świętą o godz. 10.30.

Przewodniczący  udziela  głosu  radnej  Ilonie  Smolarek,  która  w  imieniu  mieszkańców 
Jaraczewa i Goli zgłasza ponownie wniosek o naprawę drogi powiatowej na łuku przy biurowcu 
SKR jadąc od strony Goli.

Następnie  Przewodniczący udziela  głosu  radnej  Barbarze  Pielucha,  która  zwraca  się  do 
Wójta z pytaniem, kto jest zarządcą placu przy Gospodarstwie Rolnym w Jaraczewie, terenu który 
w chwili obecnej wykorzystywany jest jako parking zarówno przez osoby uczestniczące we mszy 
św. jak również osoby chcące skorzystać ze spaceru po parku. Zwraca się z  prośbą o naprawę 
wjazdów z jednej i drugiej strony, gdzie teren jest bardzo zaniżony.

Odpowiadając  Wójt  mówi,  że  jest  umówiony z  właścicielem na  rozmowę,  bo  zamierza 
zamknąć  teren,  gdyż  jest  to  teren  prywatny  i  nie  mamy  na  to  wpływu.  Ponadto  nie  mamy 
obowiązku budowania parkingów pod imprezy, społeczeństwo może korzystać z parkingów, które 
istnieją czy to na rynku, czy przy restauracji.

Na tym Przewodniczący Rady zakończył ten punkt porządku obrad. 

21. Wnioski.



Nie zgłoszono żadnego wniosku. 

22. Zakończenie sesji.

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady podziękował zebranym 
za udział w tych obradach i o godz. 14.13  zakończył  XXXII  Sesje Rady Gminy Jaraczewo.

Jaraczewo, dnia  25  października 2013 r.

Protokółował: PRZEWODNICZĄCY RADY

 Elżbieta Wyremblewska     /-/ Roman Skrzypczak 
 


